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Stalo se ...

Cvičná nehoda prověřila nový tunel
Jihlava • V novém tunelu na jih-
lavském obchvatu se srazila cis-
terna s osobním autem. Tento-
krát šlo o cvičení, které mělo 
prověřit moderní zabezpečovací 
techniku, spolupráci integrova-
ného záchranného systému a či-
dla, která v tunelu monitorují po-
hyb aut. 

Cvičnou havárii cisterny s vy-
soce nebezpečnou látkou kom-
plikovala vážná zranění posád-
ky osobního auta. Z poškozené 
cisterny navíc simulovaně uni-
kala kyselina akrylová, která se 

vzduchem tvoří výbušnou směs. 
Podle krizového plánu by měla 
čidla pohybu v tunelu do 20 vte-
řin spustit červenou na semafo-
rech umístěných u vjezdů do tu-
nelu. Jenže při cvičení systém 
zareagoval až za dvě a půl mi-
nuty. Hasiči tedy šetřili, zda se-
lhala technika, anebo byla chy-
ba v obsluze.

Tunel na jihlavském obchva-
tu je sypaný, 300 metrů dlou-
hý. Přísná bezpečnostní opatře-
ní v něm mají zabránit tragickým 
následkům dopravních nehod. 

DOMEK V BERANOVĚ 
PONIČIL VÝBUCH PLYNU
Celá stěna rodinného domku té-
měř zmizela při výbuchu plynu 
ve Velkém Beranově. Dvaapade-
sátiletý majitel domku byl těžce 
popálený. Explozi, při které dům 
nezačal hořet, prý bylo slyšet až 
v nedaleké Jihlavě.

Aktuálně z úřadu Bramboráři předvedli svou úrodu, padaly rekordy

Sport
Fotbalisté Jihlavy 
jsou po podzimu 
čtvrtí.

čtěte na straně 8

Kultura
Na kraji jsou k vi-
dění mistrovská díla 
betlémářů.

čtěte na straně 7

Společnost
Knihovníci z obcí 
dostali za svoji práci 
ocenění.

čtěte na straně 6

Aktuality
Mapu Vysočiny 
ocenili světoví 
odborníci.

čtěte na straně 3

Z cisterny unikala nebezpečná chemikálie. Foto: archiv kraje

Výsledky voleb a slo-
žení nového krajského 
zastupitelstva podrob-
něji na stranách 2 a 3

Kraj se stará o školy, nemocnice, muzea i silnice ■ Lidé jeho práci v druhých volbách schválili a přidali i další čtyři roky

Kraje při svém vzniku dostaly do vínku dva úkoly. Především 
pečovat o své území tím, že se budou starat o školy, sociální ústa-
vy, nemocnice, muzea, galerie a silnice. Druhým úkolem je za-
jišťovat rozvoj regionu podle plánu rozvoje kraje. Zatímco prv-
ní část práce se týká každého občana Vysočiny, protože souvi-
sí s rozvojem místa, kde žijeme a pracujeme, léčíme se a bavíme, 
ten druhý úkol je určen jen části občanů. Těm, kteří právě potře-
bují nějaké úřední rozhodnutí. 

Krajští úředníci odpovídají za oba úkoly. Při starosti o kraj 
připravujeme pro politiky podklady, na jejichž základě se rozho-
dují. V té druhé části jsme na politicích nezávislí a rozhodujeme 
se v souladu se zákonem na základě našich odborných znalos-
tí a zkušeností. 

Stát nám bohužel moc nepomáhá. Začal sice poměrně velko-
lepě, když krajům daroval silnice, školy, nemocnice, nebo kultur-
ní a sociální zařízení. Darovanému jsme na zuby příliš nehledě-
li, byť měly měly ony organizace například spoustu dluhů. Záro-
veň stát totiž slíbil, že postupně bude přidávat další peníze. Bez 
nich totiž kraje nejsou samostatná území, ale jen pouhé dočasné 
úschovny peněz, o kterých stát přesně řekne, na co mají jít. 

Vztah krajů a státu se bohužel příliš neposunul. Nepřišly nejen 
další nutné kompetence, ale nepřichází ani samostatné rozhodo-
vání o krajských financích. Důvodem je především síla a způsobi-
lost krajů, s níž si stát neví zcela rady. A tak vedeme nekonečné dis-
kuse s ministerstvy o tom, jak se těžko bere odpovědnost za rozvoj 
území, když hlavní esa, tedy peníze, drží stát. Jak je obtížné sladit 
systémovou podporu určitým činnostem, např. sociálním službám 
či údržbě kulturních památek v kraji, když pražská ministerstva 
prý vědí lépe, jak to máme dělat.

Jde o zdravý rozum: říci si, která 
rozhodování náleží kraji, a k tomu 
dát i prostředky zákonné i finanč-
ní. Tam, kde je nutné prosadit zájem 
celku, tedy státu, nechat rozhodovat 
ústředí. Kraje to, co ony považují za 
rozumné, řekly prostřednictvím 
svých orgánů, zejména Asocia-
cí krajů České republiky. Teď 
je na řadě stát. Ale jako vždy, 
když dva dělají téměř totéž, 
účinek takové práce se neze-
siluje, naopak. Stát by si měl 
ale uvědomit, že silné a se-
bevědomé kraje jsou i jeho 
pýchou a vizitkou.

Simeona Zikmundová
ředitelka krajského úřadu

Srazila se cisterna s osobním autem ■ Bezpečnostní systém čidel reagoval později, než má

Lídr ODS Miloš Vystrčil. 
Foto: Luboš Pavlíček

Jednička na lidovecké kandidátce Fran-
tišek Dohnal. Foto: Luboš Pavlíček

Vysočina • Lídrem na krajském poli-
tickém trhu je momentálně ODS, ná-
sledovaná lidovci. Ukázaly to druhé 
volby do krajského zastupitelstva.

Nově zvolení zastupitelé se poprvé sejdou 
7. prosince. Pokud bude do té doby pode-

psána koaliční dohoda, zvolí mezi se-
bou hejtmana, jeho zástupce a deví-

tičlennou radu.
Na Vysočině lidé o volby 

projevili nadprůměrný zá-
jem. Volební účast zde do-

sáhla 31,82 procenta opro-
ti celostátním 29,6 
procenta.

ODS ve volbách 
zvítězila se ziskem 
29,47 procenta hla-
sů, což představuje 
15 mandátů v pět-
ačtyřicetičlenném 
zastupitelstvu, dru-
zí byli komunis-
té s 20,97 procen-

ta a 11 zastupitelskými židlemi a těsně následovala 
KDU-ČSL s 20,5 procenta a deseti mandáty. Vlád-
ní sociální demokraté dostali od voličů 13,28 pro-
centa hlasů, převedených na šest míst v zastupitel-
stvu, a do vedení kraje se ještě dostalo Sdruže-
ní nezávislých kandidátů se 7,13 procenta, tedy 
třemi místy.

Pro ODS výsledky voleb znamenají posíle-
ní vlivu na Vysočině, získala totiž o pět za-
stupitelským míst více než v uplynulém vo-
lebním období. Zisk čtyř míst zaznamenala 
i KDU-ČSL a jednoho KSČM. Sociální de-
mokraté zůstali na svých šesti mandátech 
a SNK tři mandáty ztratilo. 

V zastupitelstvu už neusednou Unie svo-
body-DEU a ODA, které jako členské 
strany bývalé Čtyřkoalice měly v minu-
lém období dohromady šest zastupitelů.

Dvouciferný volební výsle-
dek je pro lidovou stranu his-
torickým úspěchem, důvod 
k oslavám má také ODS. 
Naopak komunisté zůstali 
na Vysočině v opozici, stej-
ně jako tomu bylo doposud. 

Havlíčkův Brod • Vytrva-
lostní škrábání brambor, pojí-
dání bramboráku na čas i ob-
ří bramborák na dvoumetrové 
pánvi. Tak vypadalo finále le-
tošního, už čtrnáctého ročníku 
bramborářských dní v Havlíč-
kově Brodě. 

Brambory jsou nejtypičtěj-
ší plodinou Vysočiny a jejich 
festival zde každoročně po-
řádá Ústřední bramborářský 
svaz ČR a havlíčkobrodský 
Výzkumný ústav bramborář-
ský. Lidé mohli na Havlíčko-
vě náměstí vidět nejen brambo-
ry na všechny možné způsoby, 
ale také expozice rybářů, kvě-
tin a dalších zemědělských pro-
duktů. 

Kromě divácky atraktivní 
části pro veřejnost měla pře-
hlídka i svoji odbornou sek-
ci se semináři a přednáškami. 
Letos z odborné části napří-
klad zazněla informace, že úro-
da brambor v Evropě byla veli-

ká, což pro pěstitele znamená 
nižší ceny. Na Vysočině se le-
tošní počasí také podepsalo na 
mimořádné kvalitě úrody. 

To byla pro návštěvníky 
bramborové přehlídky dobrá 
zpráva. Stejně jako výkony re-
kordmanů. Ivan Bumba z Paco-
va například oškrábal padesát 
kilo brambor za jednu hodinu, 
50 minut a tři vteřiny. Předcho-
zí výkon nebyl znám, protože 
se v takové disciplíně dosud ne-
konal. Pelhřimovská agentura 
Dobrý den, která české rekor-
dy eviduje, znala dosud jen 
škrábání brambor na čas, 
kde v desetiminutovém 
limitu rekordmanka 
oškrábala 2,61 kilo-
gramů.

Pojídání brambo-
ráku má také pře-
borníka. Nejrych-
lejší jedlík dokázal 
spořádat dvě kila 
tradiční pochoutky 

za dvě minuty a pět vteřin. Re-
kordní bramborák v Havlíčkově 
brodě se pekl na pánvi o dvou-
metrovém průměru.
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